
Naš poljedelski minister, grof Ledebur, je že več
krat pokazal, da mu bije gorko srce za toli stiskani 
kmečki stan. Ako bi bil on ob enem ministerski pred
sednik, kakor je to Meline na Francoskem, bi gotovo 
prav mnogo dosegel. Minulo soboto je gospod poljedelski 
minister imel v državnem zboru zopet znamenit govor, 
iz katerega naslednje posnamemo: 

V kmetijskih stvareh se morajo strinjati nameni 
poljedelskega ministerstva z nameni posameznih dežel. 
Tu je treba v prvi vrsti skupnega pa stanovitnega dela. 
Za direktno povspeševanje kmetijstva se je letos od
ločila večja svota, kakor poprej, posebno za živinorejo. 
V ta namen ni dovolj, da se delijo premije, ampak 
skrbeti je treba za čista plemena, za ustanovitev živino
rejskih zadrug, tudi se kmetom priporočajo mlekarske 
zadruge. Ministerstvo je tudi pripravljeno skrbno pod
pirati konjerejo. 

Na to je minister naštel one pripomočke, s ka
terimi želi ministerstvo povzdignili pripravljanje, krme, 
domače hmeljarstvo in vinogradarstvo. Država bode tudi 
pomagala, da se v večji meri seje ameriška repa. Tudi 
je minister povedal, koliko podpore so dobile vinarske 
zadruge na Tirolskem in v Istri ter da je opomnil de
želna predsedništva, naj ondi, kjer se vino prodaje, dajo 
vino poskusiti, ali ni morda skaženo ali narejeno, tudi 
takrat, ako nihče lega ne sumniči. 

Država hoče podpirali tudi pridelovanje lanu. Kar 
se pa tiče kmetijskega poduka, izjavil je minister, da se 
bodo podpirale nižje kmetijske šole. Ljudstvo naj se teh 
šol oklene, učitelji teh šol pa se naj izven šole sezna
njajo s krajevnimi razmerami in potrebami. 

Z nižjimi živinozdravniškimi šolami, o katerih je 
govoril poslanec Plass, treba nekako previdno postopati, 
ker je mnogo nasprotja. Ta nasprolja izhajajo posebno 
iz živinozdravniških krogov, toda poljedelsko minister
stvo stoji v tej reči na strani kmetovalcev. Da bi kmetje 
svoje pridelke prodajali vojaštvu, to zdaj ni mogoče, 
pač pa se to zgodi, ko se ustanovijo kmetijske zadruge. 
Žal, da se predlog o teh zadrugah v tem zasedanju ne 
more rešiti, pač pa pride ta predlog v novem državnem 
zboru takoj na dnevni red. 

Kar je rekel g. minister o žitnih borzah, to nam 
ne more dopasti. Čudno, da ne more priti do spo
znanja, da pridelkom naj določeno ceno da pridelovalec, 
ne pa špekulant. Pač pa nam dopade sklep: Vlada 
hoče tudi kmetovalcem biti pravična, ki nič druga ne 
terjajo, kakor pravico. Kaj pa je pravica v gospodarskih 
rečeh? Pesnik Schiller pravi v »Demetriju« : »Pravica 
je umetna stavba svetovnega oboka, kjer ena reč vse 
in vse eno reč drži in z eno rečjo vse stoji in pade . 

Obljube poljedelskega ministra. In la ena reč v gospodarskem in državnem oziru je 
kmetijstvo. 


